

ACTION NOW!

A Monthly Newsletter from the National Action Committee on the Status of Women

Volume 3 Number 3

March 1993

Happy International Women's Day!

Join The People's Caravan

For more than five years, NAC has participated in a broad based coalition, the Action Canada Network, which has led the fight against Free Trade and the GST, and provided an invaluable network for solidarity in various struggles.

Over the years the ACN has grown to include most of the major social movements in this country. Labour, women, churches, students, teachers, nurses, farmers, peace, NGO, anti-poverty organizations and others have joined forces at a national and local level.

This spring NAC will join a major cross country mobilization sponsored by ACN to bring a pre-election message to Ottawa to put the needs of people first. A caravan will travel across the country beginning on April 3 in northern BC, and mid-April in Newfoundland and Quebec. They will stop in numerous cities and towns along the way to rally opposition to the conservative agenda and support for a people's agenda. It will collect messages from people across the country to bring the politicians in Ottawa.

The caravan will arrive in Ottawa in May hopefully joined by tens of thousands in a major action against NAFTA, cutbacks, the immigration bill and other anti-people policies.

NAC will play a major role in attempting to mobilize the women's movement throughout the country. If all the various social movements can unite in one voice the impact on national politics in a pre-election year could be enormous.

The major challenge before the ACN is the reach out to previously excluded groups in racial minority and disabled communities. Meetings with activists are being held in Toronto, Winnipeg and Vancouver to plan this outreach.

Cross-country caravans are an important part of our history. The abortion caravan in 1972 was the first national action of the women's movement. The "On to Ottawa Trek" became the symbol of the struggle of the unemployed in the 30s.

Help make history. Details about the Caravan will go out to NAC member groups in a special mailing. Find out more from your NAC regional rep or the NAC office.

Stop The Deportations

Despite announcements by Immigration Minister Bernard Valcourt that new guidelines would be issued for the Immigration and Refugee Board on refugee women, the deportations of women at risk are continuing. NAC and other groups have been able to delay or stop several deportations through media coverage but more pressure is needed.

NAC has called for a moratorium on the deportation of all women victims of violence or gender persecution. NAC has compiled a dossier on twelve women who face deportation despite claims of gender persecution.

If you know of any women in this situation, please let us know so that we can inform the Minister and the public.

Consultations will be conducted in the near future on gender issues and immigration. Our immigration and refugee laws are incredibly sexist and place women at tremendous risk of violence and abuse.

Write, fax or call Bernard Valcourt, House of Commons, Ottawa K1A 0A6. Telephone 819-994-2482 or Fax 819-994-0448 to demand a moratorium on the deportations and to include gender persecution as refugee grounds.

More Cuts To Women's Programme

National women's groups met with the new Secretary of State Monique Landry in February. Mme Landry said that all women's groups would face cuts on the average of 10%. Nor will there be any new core funding to groups like DAWN and NOIVM. DAWN recently received only half of the project funding they needed to maintain the operation of their organization.

With the increased demands on women's groups because of increasing violence against women and the growing refusal of women to put up with domestic violence, as well as the impact of the recession and restructuring, women's groups need more funding not less. While 10% might not seem like a large cut, when added to previous cuts and freezes it means that funding to women's groups is being bled dry, drop by drop.

Protest the funding cuts by sending an empty purse or wallet to Monique Landry, House of Commons, Ottawa Ontario K1A 0A6. Simply stick on a label - no postage required.

UI cuts still devastating

The changes to the bill cutting Unemployment Insurance are basically cosmetic. Workers who

quit their jobs will still have to prove just cause. For women victims of sexual harassment or with child care problems, the impact of the cuts could be devastating.

The majority of voluntary quits are women so women will be disproportionately affected by the cuts.

Despite reports that opposition to the cuts is dwindling, protests are continuing across the country.

A major demonstration against the UI cuts will be held on March 13, 11 a.m. in Toronto at Nathan Phillips Square. Call 416-441-3663 or 416-449-5115 for more information.

Write, fax, or call your MP to tell her him that you oppose the UI cuts.

Nationair Boycott

Now that Nationair has begun cheap flights from Montreal and Toronto to Ottawa, it is even more important that we spread the word about boycotting Nationair. If you are taking a charter for winter holidays, check the carrier to make sure it is not Nationair.

CUPE is launching pay equity and sex discrimination suits against this

anti-woman employer. Support the flight attendants who are waging a monumental struggle.

Boycott Nationair and pass the word

Taking Our Place

The first mailing for the NAC AGM has just gone out. The theme for the June 5, 6, 7 conference and AGM will be Taking Our Place. Workshops will discuss electoral reform, diversity, economic restructuring, NRTs among other issues of critical importance to the place of women in the 1990s.

Be sure to renew your membership in NAC so that you can have voting rights at this vital meeting. Join us in Saskatoon for what promises to be an exciting and stimulating meeting of feminists.

Individual who support NAC's objectives can become "Friends of NAC". Friends receive regular publications and invitations to general meetings.

NAC gratefully acknowledges the support of the Federation of Women Teachers Association of Ontario in producing this issue of Action Now.

Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to Action Now, NAC, 57 Mobile Drive, Toronto, Ontario M4A 1H5. Action Now is published monthly except January, July and August.

À l'Action est envoyée aux groupes membres, "Amies du CCA", abonnées institutionnelles, et à ceux qui appuient le "Fonds pour l'Action" du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes et les changements d'adresse au bureau du CCA, 57 Mobile Drive, Toronto (Ontario) M4A 1H5. À l'Action est publié chaque mois, sauf en janvier, juillet et août.

À L'ACTION!

Bulletin mensuel du Comité canadien d'action sur le statut de la femme

Volume 3 Numéro 3

mars 1993

BONNE JOURNÉE INTERNATIONALE DES FEMMES!!

JOIGNEZ-VOUS A LA CARAVANE POPULAIRE

Depuis plus de cinq ans, le CCA fait partie d'une coalition représentant une grande variété de groupes, soit le Réseau Canada d'Action (RCA). Celui-ci a mené la lutte contre le libre-échange et la TPS et s'est avéré particulièrement habile à promouvoir la solidarité dans diverses luttes.

Le RCA s'est agrandi au cours des ans et inclut maintenant la plupart des mouvements sociaux d'envergure au pays. Des syndicats, des groupes de femmes, des groupes paroissiaux, des étudiants, des infirmières, des fermières, des groupes oeuvrant pour la paix, des organisations non gouvernementales, des groupes luttant contre la pauvreté et bien d'autres encore ont joint leurs forces aux niveaux national et local.

Le CCA se joindra ce printemps à un regroupement à l'échelle du pays formé par le RCA dans le but d'apporter à Ottawa le message suivant avant la tenue des élections : les besoins du peuple doivent passer avant tout. La caravane traversera le pays, quittant le nord de la Colombie-Britannique le 3 avril pour atteindre Terre-Neuve et le Québec vers la mi-avril. Elle s'arrêtera dans plusieurs villes et villages le long de sa route afin de rallier à la fois l'opposition au programme des Conservateurs et l'appui envers le programme du peuple. On recueillera alors les messages des citoyennes et citoyens rencontrés en cours de route, pour les remettre aux politiciens, à Ottawa.

La caravane arrivera à Ottawa en mai et on espère que des dizaines de milliers de personnes s'y joindront pour protester contre l'ALENA, les compressions budgétaires, le projet de loi sur l'immigration et autres politiques défavorables pour le peuple.

Le CCA aura un rôle important à jouer, alors qu'il tentera de mobiliser le mouvement des femmes d'un bout à l'autre du pays. Si tous les mouvements sociaux s'unissent et font cause commune, nous pourrions avoir un impact énorme sur les politiques nationales émises en période de pré-élections.

Le défi le plus grand qui attend le RCA sera de joindre les groupes ethniques et les groupes de personnes avec handicap, jusqu'ici tenus à l'écart. Des militantes se réunissent à Toronto, à Winnipeg et à Vancouver afin de planifier cet événement.

Les caravanes traversant le pays de bout en bout ont occupé une place importante dans notre histoire. Mentionnons la caravane regroupée autour de la question de l'avortement en 1972 et qui fut le premier geste d'envergure national du mouvement des femmes. Rappelons également la marche sur Ottawa qui devint le symbole de la lutte contre le chômage dans les années 30.

Vous pouvez nous aider à laisser notre marque dans l'histoire. Nous ferons connaître les détails concernant la caravane dans un envoi spécial aux groupes membres. Informez-vous auprès de votre représentante régionale ou du secrétariat du CCA.

METTONS FIN AUX DÉPORTATIONS

En dépit de l'annonce du ministre de l'Immigration, Bernard Valcourt, à l'effet que de nouvelles lignes directrices seraient émises à l'intention de la Commission sur l'immigration et les réfugiés et concernant les réfugiées, les déportations des femmes « à risque » se poursuivent. Le CCA et d'autres groupes ont pu retarder ou empêcher plusieurs déportations grâce à la couverture médiatique, mais il faut maintenant augmenter les pressions.

Le CCA a demandé qu'un moratoire soit imposé sur la déportation de toutes les femmes victimes de violence ou de persécution reliée à la condition féminine. Le CCA a préparé les dossiers de 12 femmes qui se voient menacées de déportation en dépit du fait qu'elles maintiennent être victimes de persécution du type susmentionné.

Si vous connaissez des femmes qui se trouvent dans une situation semblable, faites-le nous savoir pour que nous puissions en informer le ministre et le public.

Des consultations auront lieu sous peu au sujet de l'immigration et des problèmes reliés à la condition féminine. Nos lois sur l'immigration et les réfugiés sont incroyablement sexistes et placent les femmes à la merci de la violence et des abus.

Communiquez par lettre, par télécopieur ou par téléphone avec Bernard Valcourt Chambre des communes, Ottawa, K1A 0A6, tél. : (819) 994-2482; téléc. : (819) 994-0448 et exigez qu'un moratoire soit imposé sur les déportations, et que la persécution fondée sur le sexe soit ajoutée à la liste des motifs permettant d'accorder le statut de réfugié.

ENCORE DES COMPRESSIONS POUR LE PROGRAMME DES FEMMES

Des groupes de femmes pancanadiens ont rencontré en février la nouvelle Secrétaire d'État, Monique Landry. Selon Madame Landry, l'ensemble des groupes de femmes devront essayer des compressions de 10 % en moyenne. De plus, aucun nouveaux fonds de fonctionnement ne seront accordés à des groupes comme DAWN et NOIVM. DAWN a reçu dernièrement tout juste la moitié des fonds dont l'organisation avait besoin pour continuer de fonctionner.

La violence croissante contre les femmes et le refus de celles-ci d'endurer plus longtemps la violence familiale, de même que l'impact de la récession et de la restructuration économique ont eu pour effet d'augmenter considérablement les demandes diverses auprès des groupes de femmes. Il nous faut plus d'argent; pas moins. Bien qu'une compression de 10 % puisse sembler minime, il faut se souvenir qu'elle vient s'ajouter à de nombreuses compressions précédentes et gels divers. Le financement accordé aux groupes de femmes s'amenuise et risque de n'être bientôt plus qu'un souvenir.

Protestez contre les compressions en envoyant une bourse ou un porte-monnaie vide à Monique Landry, Chambre des Communes, Ottawa (Ontario) K1A 1A6. Il suffit d'y mettre une étiquette avec l'adresse; un timbre n'est pas nécessaire.

COMPRESSIONS A L'ASSURANCE CHOMAGE: plus ça change...

Les changements apportés au projet de loi visant à limiter les primes d'assurance-chômage sont plus symboliques qu'autre chose. Les travailleuses et travailleurs qui quittent leur emploi sont encore tenus de démontrer un motif valable. Les femmes victimes de harcèlement sexuel ou aux prises avec des problèmes de gardiennage risquent de souffrir considérablement des compressions prévues.

La majorité des personnes qui quittent volontairement leur emploi sont des femmes. Ce sont donc les femmes qui seront les plus touchées par ces compressions.

En dépit de divers rapports soutenant que l'opposition aux compressions tend à tirer de l'aile, les protestations se poursuivent dans l'ensemble du pays. Une manifestation d'envergure est prévue pour le 13 mars à Toronto, au Nathan Phillips Square à onze heures.

Contactez votre député-e par écrit, par télécopieur ou par téléphone et dites-lui que vous êtes contre les compressions à l'assurance-chômage.

BOYCOTTAGE DE NATIONAIR

Maintenant que Nationair a commencé à offrir des vols à prix réduits de Montréal et Toronto à Ottawa, il est plus important que jamais de faire savoir à tous qu'il faut boycotter la compagnie. Si vous partez en vacances par vol nolisé, assurez-vous qu'il ne s'agit pas de Nationair.

Le SCFP a lancé une poursuite contre Nationair concernant l'équité en matière d'emploi et la discrimination sexuelle. Appuyez les agents de bord dans cette lutte d'envergure.

**BOYCOTTEZ NATIONAIR ET
DITES-LE A TOUT LE MONDE.**

LA PLACE QUI NOUS REVIENT

Nous venons tout juste de poster le premier envoi concernant l'AGA. Le thème du congrès de cette année, qui aura lieu les 5, 6 et 7 juin, est « La place qui nous revient ». Les ateliers porteront entre autres sur la réforme électorale, la diversité, la restructuration économique, ainsi que les nouvelles technologies en matière de reproduction.

Ne manquez pas de renouveler votre adhésion au CCA afin d'avoir le droit de vote à l'AGA. Joignez-vous à nous à Saskatoon pour une rencontre de féministes qui ne manquera pas d'être stimulante et enrichissante.

Toute personne peut faire partie des <<Amies du CCA>>. Les amies du CCA ont droit aux publications habituelles du CCA et sont invitées aux assemblées générales.

